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 المستخلص 

لق  الكلبسيييييييييي ه الرض ان ه  يرش اع ويعت رييييييييييييس ي لعدو السييييييييييبا الرضع يييييييييي ا للوي  اكسييييييييييمايييييييييي  ي   ه ا ال      يت ا     اك يي  للكي  ي      ي ي   

بسيييييييييييبا اعمايييييييييييي ا السييييييييييير س بيكً ي   تعل ا   ن ه ي  ع ل سي الب يعي  اكعلل ن  يعمايييييييييييي  الكلبسييييييييييي ه الرض ان تحو ي  لللوي  ياج ب اهع ييًي كب وًا  

 ن ياتجيهيتوي سي اك لكن اللر  ن السيييل   ن بايييكو بي  يسي ي ي ن بسييي و بايييكو ديا يل   ع    اقييي وي بله عيين ياقيييس  الاو  ي  الو اقييين ا  يل

 ان اك ييين للوي  الكلبسييييييييييييي ه الرض ان يتحو و ب ايو ا مير اكرتبين    ييين ا  يان اكعلو   لاي  ت    س  ه  يلي  ن إيكيع ن اكضيييييييييييييي ا  ا   

الكلبسي ه الرض ان يايمبب  ب يلي لن سي يتوا  ي عل ن   سيماي ر بسي و اكركتت يت ج يلي   وي للتب الكلبسي ه   264ب  ي  قيراران ي عل ن ي   

 264ا لي  ت    س  ™ Phoenix 100  جيي  ين بايييييييييييييكيو ةكدو ل     ي ييييين لة ياين ي   يي  ال  بين  ييقيييييييييييييع يوا  ع يي الرض اين  ت  تحل يو اللت   ا  

ي سي ب  يي  ا عييع ياويي سي ب  يي  الي     ةك و  59.8)  158ب  ين ن يبتليج  كع و يي ي عل ين ي    ٪( ب  ين    ييك يي عين ن  ييعيج اللت   البكع و ين ةبله يل  ايً

٪ ضييييييييييييييو  83.6٪ ن  87.1ن    ٪94.5٪ ن  96.9٪ ن  100٪ ي  البكع و ييي  يييعييج ي ييييييين لل ضييييييييييييييي ا  ا    ايين ا معدو    ييييييييييييي لييج يلييو   ي ييييييين  78ي   

(  8.7ب  ن )% Xpert Carba-R 23 ا   عييعسيي   ن الل   ول كسيييقيي   ن ا ي كيقيي   ن اك   قييكل   ن يال   ول كسيييقيي   بله الع الي اكمايي  ادعبي 

ب  ن ي ييين لل   ي    ي ضيون إله ذلك ن ل   ع    241 ع  ي   ت ار  bla OXA48 (n = 16) ي blaNDM1 (n = 7) يهيإ جي  ن لل   ي  اكس ووون 

( ذ    17/23٪ )73.9لكو   س   Xpert Carba-R الكاي  ب  ةت ب  ن تحع ت بله اللو و ي     ي    ي  اكر ي ل ذيي ال عيضا ا  جي  ن ك يةسين

 = blaNDM1 (n ٪( ي  الل  ي  اككمايي ن إ جي  ن لل   ي  اكسيي ووون يهي8.7)  23( إعيع  سي ه ا الو اقيين ا  يل ن ن  يعج بسييبن 6/23٪ )26.1ي 

ةقو ي  تلك العا ت  ا  هغ باوي قييييييييييييي ً ي سي يكي  هدر قو ت ور ه ا الو اقيييييييييييين اكلل يي  الهعين ل يييييييييييي ي ن قيييييييييييي يقيييييييييييين  bla OXA48 (n = 16) ي (7

ايي ر يك س اعماييي  السييه   اك ييين لة يان اكعلو   سي ا  ع س   ي ضيييون إله ذلك ن    يي ل باييو   ع ل و با  اكرش اكضييي ا  ا    ان سي اكسييم

  . يقع وا  اكضي ا  ا    ان اكعكييلن ياقلن الي    يلتزاي  يس ادعبي ا  ا  سيق ن

 

 الكل ي  اك عيت ن: ا عماي  ؛ الع ع س؛ اك ييين  لويان؛ ايلعلو   ؛ بوي  الكلبس يب الرض ان؛ يتو  الل ي ناكركت 
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ABSTRACT 

Klebsiella pneumoniae is a common opportunistic pathogen and is considered the main cause of 

nosocomial infections. This species harbors the carbapenem-resistant gene thus creating 

challenges for infection and is attracting significant attention due to its global rapid dissemination. 

Up to date, little data regarding the prevalence and trends of K. pneumoniae in Saudi Arabia in 

general and in Aseer area. The objective of the current study was to address the possibility of 

antibiotics resistant to K. pneumoniae infection and to identify the risk factors associated with their 

multidrug resistance. Various clinical samples were collected from 264 K. pneumoniae suspected 

registered to different units of Aseer Central Hospital and were processed for K. pneumoniae 

isolation using selective culture media. The positive isolates were further analyzed for the presence 

of drug resistance and the virulence genes. Different bacteria were detected in 158 (59.8%) 

samples. Comparatively, the bacterial isolates were significantly higher in female than in male 

(P=0.026). More than 78% of bacteria were resistant to the tested antibiotics. Resistance rates of 

100%, 96.9%, 94.5%, 87.1%, and 83.6% were recorded against, gentamicin, levofloxacin, 

amikacin, minocycline, and norfloxacin, respectively. Total 23 (8.7%) specimens were tested 

positive for target genes namely, blaNDM1 (n=7) and bla OXA48 (n=16). These detected gene 

was lower than those previously reported elsewhere. This study may provide the necessary 

information to formulate a hospital antibiotic policy and prevent the spread of multidrug-resistant 

strains in the community. In addition, reducing the disease burden using integrated broad-spectrum 

antibiotics in conjunction with susceptibility tests is highly recommended. 
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